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§ 52 Mötets öppnande och beslutsförhet 
 

Styrelsens beslut: Mötet öppnades kl. 16:15 och förklarades beslutfört. 

 

§ 53 Godkännande av föredragningslistan 
 

Styrelsens beslut: Styrelsen godkänner föredragningslistan.  

 

§ 54 Val av mötets protokolljusterare 
 

Verksamhetsledarens förslag: Till protokolljusterare utses Irmeli Eriksson och Mikael Staffas.    



Styrelsens beslut: Styrelsen omfattar förslaget.  

 

Fixtjänsts ärenden 
 

§ 55 Förslag till Budget kvartal 2/2023 
 

Bakgrund: Det planerade övertagandet av verksamheten vid Fixtjänst av KST har upprepade gånger 

skjutits på framtiden. Ett överlåtelseavtal för detta arbetades fram under 2022. I avtalet framgick att 

överlåtelsen skulle gälla verksamheten, all personal, lager, inventarier och fastigheten till en summa 

som motsvarar ÅHF:s skulder för verksamheten (inklusive lån och räntor). För att avtalet skulle 

genomföras förutsattes en förlängning av det nuvarande arrendeavtalet som löper ut 2025, med 

minst 20 år.   I november 2022 beslöt infrastrukturnämnden i Mariehamn att förlänga arrendeavtalet 

för tomten Fabriksgatan 10 (nuvarande Fabriksgatan 12) och det operativa arbetet med överlåtelsen 

fortskred i god takt. Den 7.12 2022 meddelade ÅHF:s styrelseordförande Henrik Lagerberg att 

stadsstyrelsen för Mariehamns stad har begärt en fullmakt från ÅHF där det framgick att KST har rätt 

att förhandla om arrendeavtalet, som löper ut 2025, för ÅHFs räkning. I begäran framgick att 

stadsstyrelsen har övertagit ärendet från infrastrukturnämnden som tidigare beviljat förlängt 

arrende. Nämndens beslut var återtaget. Detta innebar att överlåtelsen inte skulle ske som planerat 

vid årsskiftet 2022–2023. På styrelsens möte den 14.12 2022 konstaterade styrelsen att en lösning på 

verksamhetens fortsättning från och med 1.1 2023 måste tas fram i brådskande ordning. Ett möte 

med Katarina Dahlman (förbundsdirektör KST), Runar Karlsson (styrelseordförande KST) och 

fastighetsgruppen hölls måndagen den 19.12. Efter mötet arbetades i brådskande ordning fram ett 

avtal för verksamheten för år 2023 som styrelsen godkände på ett extrainsatt möte den 30.12 2022. I 

beslutet till avtalet framgår att ett övertagande av verksamheten kan ske under 2023 under 

förutsättning att arrendet förlängs enligt tidigare krav. På sitt möte den 26.1 2023 beslöt 

stadsstyrelsen i Mariehamn att förlänga arrendeavtalet med 20 år. På sitt styrelsemöte den 30.1 

2023 beslöt ÅHF:s styrelse att meddela förbundsstyrelsen för KST att man räknar med ett 

övertagande av verksamheten per den 31.3 2023. En budget för perioden 1.1 2023-31.3 2023 

godkändes av styrelsen.  

Förbundsstyrelsen för KST har skjutit på sitt marsmöte där överlåtelsen finns som ett ärende, till den 

31.3 2023. Enligt Förbundsdirektör Katarina Dahlman siktar man på ett övertagande vid 

halvårsskiftet, den 30.6 2023.  

Verksamhetsledaren för Fixtjänst konstaterar att då en överlåtelse per den 31.3 2023 skjuts upp 

ytterligare behövs en budget och budgetmedel även för kvartal 2/2023. I samråd med ekonomichef 

Jenny Tildeman har en faktura för kvartal 2/2023 skickats till KST den 10.3 2023. Fakturan baserar sig 

på budget för kvartal 1/2023. 

Verksamhetsledaren föreslår för styrelsen att budget för kvartal 2/2023 förblir oförändrad från 

kvartal 1.  

Bilaga: 6. Budget kv. 2 2023 

Verksamhetsledarens förslag: Styrelsen godkänner budgetförslag BU kv2/2023. Styrelsen beslutar 

att föreslå för vårmötet att godkänna förslaget till budget för 1.4 2023 -30.6 2023. 



Styrelsens beslut: Ärendet bordläggs. Styrelsen beslutade att skriftligen meddela styrelsen för KST 

att de omedelbart ska överta hela rörelsen och fastigheten för Fixtjänst. Styrelsen avvaktar ett beslut 

från KST:s styrelse, vid det kommande styrelsemötet den 30.3, innan vidare åtgärder vidtas. 

Paragrafen justeras omedelbart. 

 

§ 56 Möte med representanter för LR och KST angående PAf-medelsansökan 
 

Bakgrund: Under det förhandlingar som fördes mellan 20.12 -31.12 2022 angående den fortsatta 

verksamheten nämndes vid ett telefonsamtal mellan verksamhetsledaren på Fixtjänst och 

förbundsdirektör Katarina Dahlman möjligheten att eventuellt söka PAF-bidrag enligt tidigare modell 

för verksamheten då den inte övergick till KST som planerat vid årsskiftet 2022/2023.  

En PAF-ansökan kan inte göras av KST utan måste göras av ÅHF på uppdrag av styrelsen. Styrelsen för 

ÅHF hade upp frågan till diskussion vid sitt möte i februari och konstaterade att ingen PAF-ansökan 

gällande verksamheten för Fixtjänst är aktuell.  

Efter ett samtal mellan ÅHF:s styrelseordförande och förbundsdirektören uppmanades 

verksamhetsledaren för Fixtjänst att kontakta Landskapsregeringen för att efterhöra möjligheten att 

söka PAF-medel för verksamheten för 2023.  

Landskapsregeringens tjänsteman på socialvårdsbyrån samt socialminister Anette Holmberg-Jansson 

kallade den 9.3 till ett möte den 16.3 angående detta. På mötet deltog för ÅHF:s räkning deltog 

styrelseordförande Henrik Lagerberg och verksamhetsledaren för Fixtjänst Cita Nylund, vilka redogör 

för mötet. 

Verksamhetsledarens förslag: Styrelsen antecknar ärendena till kännedom. Styrelsen diskuterar om 

ÅHF ska ansöka om Paf-bidrag till Fixtjänst.  

Styrelsens beslut: Styrelsen antecknar ärendet till kännedom. Styrelsen beslutar att ÅHF inte ska 

ansöka om Paf-bidrag för att bedriva Fixtjänsts verksamhet. Paragrafen justeras omedelbart.  

 

§ 57 Till kännedom 
 

• Avvikelserapport kv 1/2023. En avvikelserapport har upprättats av verksamhetsledaren 

gällande den psykiska arbetsmiljön för personal.  

• Arbetskonsulent för verksamheten vid Fixtjänst utsedd. Denice Andersson har av KST utsetts 

till arbetskonsulent på Fixtjänst. Denice påbörjar sin tjänst den 11. 4 2023. I samråd med KSTs 

sysselsättningskoordinator har verksamhetsledaren förordat att arbetskonsulenten för 

verksamheten, jämte arbetskonsulenten för specialomsorgen, ska utgå från Fixtjänst lokaler.  

Verksamhetsledarens förslag: Styrelsen antecknar ärendena till kännedom. 

Styrelsens beslut: Styrelsen antecknar ärendena till kännedom. Första punkten skickas till KST:s 

styrelse för kännedom tillsammans med § 55 och § 56. Paragrafen justeras omedelbart. 

 

 



Förbundets ärenden 
 

§ 58 Återremitterat ärende: Stadgegruppens stadgeförslag 
 

Styrelsen beslutade under möte 2/2023 32 § att stadgegruppen ska sammanfatta de remissvar som 

inkommit och gulmarkera de ändringar som gjorts i stadgeförslaget utifrån remissvaren.  

Utdrag från protokoll 2/2023 32 §:  

”Styrelsens stadgegrupp har tillsammans med verksamhetsledaren utarbetat ett nytt stadgeförslag till ÅHF. 

Stadgarna har varit på remiss hos samtliga medlemsföreningar. Remissvaren har behandlats av stadgegruppen 

och justeringar har gjorts utifrån dem. I det stora hela var samtliga medlemsföreningar nöjda med 

stadgeförslaget och därför var också justeringarna små. 

Utdrag från ÅHF:s stadgar: 

”9 § Ändring av stadgarna och upplösning av förbundet 

Beslut om ändring av dessa stadgar skall, för att gälla, fattas vid ett (1) förbundsmöte, varav minst två 

tredjedelar (2/3) av alla vid omröstning angivna röster skall ha omfattat förslaget. Om ärendet skall meddelas i 

kallelsen till mötet.” 

Styrelsens beslut: Ärendet återremitteras. Verksamhetsledaren ska redogöra en sammanställning av 

remissvaren och gulmarkera platserna där förändringar gjorts i stadgeförslaget.” 

Se bilagorna: 1. ÅHF stadgar (slutgiltig) 17.3.2023 2. Sammanställning av remissvar 2022; 3. 

Neurologiska föreningens remissvar 2022 

Verksamhetsledarens förslag: Styrelsen godkänner att stadgeförslaget presenteras för vårmötet 

19.4.2023. Frågan om namnbyte och stadgeändring behandlas som två separata frågor under 

vårmötet. 

Styrelsens beslut: Styrelsen omfattar förslaget.  

 

§ 59  Valberedningens riktgivande dokument 
 

Ålands synskadade initierade ett ärende om att valberedningens arbetssätt behöver förtydligas 

genom gemensamma riktlinjer.  

Stadgegruppen fick i uppdrag att bearbeta utifrån dokumentet som Ålands synskadade presenterade 

under förra vårmötet ett riktgivande dokument som valberedningen kan arbeta utifrån.  

Se utdrag:  

”Styrelsemöte 4/2022 

§ 50 ÅHF: Ärende från Ålands Synskadade till vårmötet - Valberedningsutskott Ålands synskadade har lämnat in 

ett ärende till förbundsstyrelsens vårmöte. Ärendet mottogs av förbundet den 25.2.2022 och har inkommit inom 

utsatt tid. ”Det framkommer inte av stadgarna hur valberedningen skall arbeta eller utformas. Ålands 

Synskadade anser att förbundsmötet bör ge med riktlinjer till hur valberedningen skall arbeta då den väljs samt 

hur samansättningen skall se ut. Till att börja med inför höstmötet 2022 men vi vill även att vårt förbund 



utarbetar mer långsiktiga riktlinjer som följs varje gång valberedningen tillsätts.” Verksamhetsledarens förslag: 

Styrelsen tar ärendet till kännedom och konstaterar att ärendet tas upp vid förbundsstyrelsens vårmöte. 

Styrelsens beslut: Styrelsen tar ärendet till kännedom och konstaterar att ärendet tas upp vid 

förbundsstyrelsens vårmöte.”  

Samt  

”Vårmöte 2022 

§ 7                 Ärende från Ålands Synskadade: 

”Handikappförbundets stadgar (§7) säger att en valberedning väljs på vårmötet enligt följande: ”5. Val av 

valberedning inför val av styrelsemedlemmar årligen och val av ordförande vid höstmötet vartannat år”. Det 

framkommer inte av stadgarna hur valberedningen skall arbeta eller utformas. Ålands Synskadade anser att 

förbundsmötet bör ge med riktlinjer hur valberedningen skall arbeta då den väljs samt hur sammansättningen 

skall se ut. Till att börja med inför höstmötet 2022 men vi vill även att vårt förbund utarbetar mer långsiktiga 

riktlinjer som följs varje gång valberedningen tillsätts.  

 

Beslut: Förslaget att utarbeta riktlinjer för hur valberedningen väljs mottogs positivt. I stället för att skriva ”i 

mån av möjlighet borde medlemmarna i valberedningen ha personlig erfarenhet av styrelsearbete i förbundet 

men inte vara aktiva” enades mötet om att ”erfarenhet av styrelsearbete generellt” är en bättre formulering. 

Stadgegruppen får i uppdrag att närmare bearbeta riktlinjerna i förslaget samtidigt med beredningen av 

förbundets stadgeändring.” 

I stadgeförslaget har stadgegruppen under 9 § tagit valberedningen i beaktande och utformat en 

egen paragraf för valberedningen. 

Utdrag från stadgeförslaget 2023:  

”9 § Valberedning 
Valberedningen består av 1–3 personer, varav en sammankallande, valda av vårmötet. Valberedningen kan 

sammankallas när ordföranden eller minst halva förbundsstyrelsen så bestämmer. Valberedningen ska senast fyra 

veckor före förbundsmötet tillfråga medlemsföreningarna vars mandattid utgår vid mötets slut vem de utser 

som sitt förslag till representant och suppleant i förbundsstyrelsen. Senast två veckor före höstmötet ska 

valberedningen meddela medlemsföreningarna sitt förslag.”  

 

Se bilagorna: 4. Riktlinjer för valberedningens arbete; 5. ÅlSyns förslag om valberedningens 

arbetssätt 2022 

Verksamhetsledarens förslag: Eftersom valberedningens arbete är inskriven i stadgeförslaget anser 

stadgegruppen att ett skilt heltäckande riktgivande dokument för valberedningens arbete inte 

behövs. Styrelsen godkänner att stadgegruppens förslag om korta riktgivande anvisningar i 

punktformat om valberedningens arbete presenteras till Vårmötet 2023.  

Styrelsens beslut: Styrelsen omfattar förslaget.  

 



§ 60 Till kännedom 
 

• Projektansökan om webbtillgänglighet har lämnats in till Interreg. Förbundet har blivit 

beviljad offentlig medfinansiering till projektet.   

• ÅHF lämnade in ett klagomål till ÅMHM gällande missnöje om fördröjda och uteblivna beslut 

som grund för ingående av praktik-och arbetsavtal för att utföra verksamhet i 

sysselsättningssyfte och arbetsverksamhet enligt 70–71 §§ i landskapslagen (2020:12) om 

socialvård. ÅMHM har den 22.2.2023 lämnat sina synpunkter i ärendet. Se bilaga: 7. 

Myndighetsbeslut. ÅMHM. Sysselsättning och arbetsverksamhet 

• ÅHF arrangerande en filmvisning av filmen Medicating normal den 23.3. Filmen sågs av cirka 

50 personer. Efter filmen arrangerades det en paneldiskussion. I panelen satt, Henrik 

Lagerberg, Gina Svartsjö och Elin Englund. Samtliga i panelen har gedigna kunskaper och 

erfarenheter om psykiatrin på Åland. Karl Wahlman öppnade paneldiskussionen med ett kort 

anförande.  

• Verksamhetsledaren har kontaktat de ansvariga på rehabiliteringsavdelningen inom ÅHS och 

t.f. chefsöverläkaren för att få till ett möte om situationen på rehab. Flera patienter har vänt 

sig ÅHF för att framföra klagomål och driva en förbättring inom rehabiliteringen. 

Verksamhetsledaren har sammanställt klagomålen och mejlat dem till ansvariga inom ÅHS.  

• Verksamhetsledaren, Karl Wahlman, är föräldraledig 12.6-31.7.2023.  

Utdrag från FPA: ” Faderskapspenning betalar FPA då en pappa blir ledig för att sköta sitt 
biologiska barn som är under 2 år eller sitt adoptivbarn som är under 18 år, och mindre än 2 
år förflutit från adoptionen.” 

Verksamhetsledarens förslag: Styrelsen antecknar ärendena till kännedom. 

Styrelsens beslut: Styrelsen antecknar ärendena till kännedom. 

 

§ 61 Övriga ärenden 
 

§ 62 Fixtjänsts verksamhetsberättelse 
 

Se bilaga: 8. Fixtjänst verksamhetsberättelse 2022 förslag 

Verksamhetsledarens förslag: Styrelsen godkänner Fixtjänsts verksamhetsberättelse. Styrelsen 

godkänner att verksamhetsberättelsen presenteras för vårmötet 2023.  

Styrelsens beslut:  Styrelsen omfattar förslaget.  

 

§ 63 IPS Åland: ÅHFs projektansökan till ESF+ 
 

ÅHF ansöker om finansiering för ett treårigt sysselsättningsprojekt som implementerar IPS-modellen 

på Åland. Projektets budget är 337 785 euro, varav löner är 327 785. 10 00 euro har beräknats för 

andra kostnader, såsom inventarier, utbildning, resor, annonskostnader, abonnemang och potentiell 

hyra.  



IPS-modellen (sve. Individuellt stöd i arbete, eng. Individual Placement and Support) har sitt ursprung 

från USA och riktar sig till personer med funktionsnedsättning som vill komma ut på 

arbetsmarknaden eller återgå till arbete efter långvarig sjukfrånvaro eller invalid och sjukpension. IPS 

är en evidensbaserad metod för att stödja dessa personer med funktionsnedsättning att hitta och 

behålla anställning på den öppna arbetsmarknaden. IPS har visat sig vara effektivt för personer med 

olika diagnoser och funktionsnedsättningar, inklusive schizofreni, psykos, bipolär sjukdom, 

ångeststörningar, depression, neuropsykiatriska funktionsnedsättningar och intellektuell 

funktionsnedsättning. Modellen har också använts för personer med beroendeproblem och 

hemlöshet.   

Många personer med funktionsnedsättning lever i ett utanförskap, socioekonomisk utsatthet och 
ohälsa. Dessa faktorer leder till ett onödigt stort lidande och kostnader för samhället. I många fall går 
det att bryta denna negativa spiral genom individanpassade lösningar.  IPS-modellen är en sådan 
individanpassad lösning där en specialiserad yrkesperson, en arbetscoach, stöttar och coachar en 
person med funktionsnedsättning och arbetsgivaren under hela anställningsprocessen och så länge 
det finns behov.  Arbetscoachen arbetar tillsammans med personen för att identifiera hens 
karriärmål, söka in på studier, söka jobb, intervjua för jobb, genomföra anställningstester och ge stöd 
på arbetsplatsen till arbetsgivaren och arbetstagaren efter parterna kommit överens om en 
anställning.  

Genom IPS-modellen erbjuder arbetscoachen ett individuellt stöd till personer som har det svårt att 
komma ut på arbetsmarknaden och arbetar med dem långsiktigt, systematiskt och holistiskt – hela 
människan tas i beaktande.  Genom att hitta en sysselsättning som lämpar sig just för den specifika 
individen och stötta personen och arbetsgivaren så länge det behövs ökar chanserna för att personen 
och arbetsgivaren kan bygga upp en relation och kunna lita på varandra. Således ökar 
förutsättningarna att personen trivs i arbetet och får en ekonomisk stabilitet och ökat ekonomiskt 
handlingsutrymme. På så sätt har IPS-modellen visat sig förbättra personers generella hälsa och 
välmående.   

Verksamhetsledarens förslag: IPS projektansökan till Esf+ lämnas in före den 31.3.2023, då 

ansökningsperioden avslutas. Till det treåriga projektet, om det beviljas, anställs två personer: en 

som ansvarig arbetscoach med löneklass A 21 på 100 % av en heltidstjänst och en som ordinarie 

arbetscoach med löneklass A 20 på 100 % av en heltidstjänst. Anställningarna är projektanställningar. 

Den ansvariga arbetscoachens primära uppdrag är att ansvara för projektets ordinarie verksamhet, 

utföra dokumentation och skriva rapporter till Ålands handikappförbund. Om projektmedel beviljas 

utser styrelsen en ledningsgrupp på 3–5 personer, som styr och övervakar projektets förverkligande.  

Styrelsens beslut:  Styrelsen omfattar förslaget.  

 

 

 

 

 

 



§ 64 Nästa möte 
 

Verksamhetsledarens förslag: 24.4 kl. 16:15 

Styrelsens beslut:  Styrelsen omfattar förslaget.  

 

§ 65 Mötets avslutande 
 

Mötet avslutades kl. 18:00 

 

 

Mariehamn 27.3.2023 

 

 

Henrik Lagerberg, ordförande  Karl Wahlman, Verksamhetsledare 

 

 

 

Justerat 

 

 

Irmeli Eriksson                                                                              Mikael Staffas  


